
Butlletí del Gremi

Jaume Puig és presentat com a nou gerent
del Gremi a l’assemblea anual 

Butlletí informatiu mensual del
Gremi d’Àrids de Catalunya

Núm. 10 • Desembre 2001

www.gremiarids.com

12

6

Esteve Serra, del
Departament de Medi
Ambient, presenta un

informe sobre la 
restauració a Catalunya
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Unes 65 persones d’un
total de 50 empreses
associades van assistir a

l’assemblea anual del Gremi d’À-
rids de Catalunya, que va tenir
lloc a l’Hotel Bellaterra de Sant
Cugat del Vallès el 13 de novem-
bre passat.
A l’acte va ser present el conse-
ller d’Economia i Finances de la
Generalitat de Catalunya, Fran-
cesc Homs, que va assenyalar la
importància que té aquest gremi
per al desenvolupament de l’eco-
nomia catalana. Homs es va pre-
guntar què passaria si es decidís
aturar el subministrament de
pedra cap a les grans obres i
infraestructures que s’estan cons-
truint i va destacar, d’aquesta
manera, la necessitat dels àrids
per tal de poder dur a terme
totes les inversions previstes des
de la Generalitat. “Si no hi ha
pedra per aconseguir tot el que

es proposa, ens entrebancarem”,
va afirmar Homs.
Per últim, el conseller va encorat-
jar les empreses del Gremi perquè
s’expandissin cap a mercats exte-
riors afirmant: “Vull empreses ca-
talanes fortes, però no només a
Catalunya, sinó al món; que siguin
capaces de competir a Espanya,
però també a Europa i al món”.

Balanç de l’any 2001

Durant l’assemblea, Joan Franque-
sa, president del Gremi d’Àrids,
va exposar els comptes de l’asso-
ciació i les actuacions desenvolu-
pades des de la darrera assemblea.
La principal novetat que va expo-
sar el president va ser la propera
incorporació al Gremi d’Àrids de
Catalunya de l’Associació Provin-
cial d’Àrids i Formigons de Llei-
da, de la qual Sebastià Espinet és
el president. A partir d’ara, amb-

dós gremis lluitaran de manera
conjunta per millorar la imatge
del sector. Cal destacar que des-
prés d’aquesta “fusió” la repre-
sentativitat del Gremi d’Àrids
serà superior al 80% de la pro-
ducció dels àrids a Catalunya.

Franquesa ha valorat de manera
molt positiva aquesta “unió de
forces”.
D’altra banda, l’entrada del Gremi
d’Àrids al COPCA (Consorci de
Promoció Comercial de Catalun-
ya) ha estat una de les actuacions
més importants que s’han dut a
terme durant aquest darrer any i
que aportarà molts avantatges als
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del Gremi d’Àrids per al
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Francesc Homs va destacar la importància del sector extractiu per al desenvolupament de l’economia catalana

El Gremi d’Àrids
representarà més del
80% de la producció
d’àrids a Catalunya a
principis del 2002
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associats de cara a la seva expan-
sió cap a mercats exteriors.
Franquesa també va destacar els
contactes que ha iniciat el Gremi
amb els diferents grups parlamen-
taris.
El president també es va mostrar
molt satisfet, ja que per primer
cop el Gremi d’Àrids intervé en
el redactat de normatives que
afecten el sector extractiu. Així
mateix, per primera vegada les
activitats extractives s’inclouen en
una llei del sòl.
Per últim, Joan Franquesa va fer
referència a la presència del Gre-
mi dins el món acadèmic gràcies
a la recent signatura d’un conve-
ni amb el Departament de Mines
de la Universitat Politècnica de
Catalunya. En aquest sentit, el
president va assenyalar com a
objectiu que la imatge del Gremi
d’Àrids “aparegui associada cada
cop més, no només al món

mediambiental, sinó també rela-
cionada amb el món acadèmic.”

Adéu a Jordi Cherta

Un moment especialment emotiu
va ser l’adéu del fins ara gerent
del Gremi, Jordi Cherta, qui s’ha
jubilat recentment després d’11

anys de dedicació a l’associació.
El president, Joan Franquesa, li va
fer entrega d’un rellotge com a
reconeixement als seus anys de

treball representant al Gremi d’À-
rids davant l’Administració, les
institucions i les diferents entitats
relacionades amb el sector.

Jaume Puig, nou gerent 

A continuació, es va presentar el
nou gerent, Jaume Puig, un pro-
fessional vinculat al sector
extractiu i associatiu com a
gerent de l’Associació Catalana
de la Pedra Natural durant els

darrers quatre anys.
El nou gerent va exposar les
accions i els objectius del Gremi
d’Àrids per al proper any.
Puig va destacar, en primer lloc,
les funcions que ha de desenvo-
lupar un gremi i que va resumir
en tres punts:

- Defensa del sector
- Promoció del material de les
empreses
- Servei als agremiats

El nou gerent també va ser
l’encarregat d’explicar els ob-
jectius del Gremi d’Àrids per
al proper any 2002, els quals
giren entorn de quatre eixos
bàsics:

- Consolidar la unificació dels
gremis territorials
- Treballar conjuntament amb
altres gremis miners
- Potenciar les empreses del
sector
- Millorar la comunicació i la
imatge del sector davant la
societat

El nou gerent es va mostrar com
una persona molt activa i il·lusio-
nada i amb ganes de participar
en aquest nou projecte de futur
del Gremi.

Finalment, cal destacar la inter-
venció del vicepresident del
Gremi d’Àrids, Sebastià Alegre,
que en el seu parlament va
impulsar els agremiats a lluitar

contra idees preconcebudes
negatives per al sector. Alegre va
concloure la seva intervenció
afirmant que “només com a
gremi, ens en sortirem” amb
referència a la dificultat que
tenen tots els agremiats a l’hora
de demanar els permisos per
obrir o ampliar una nova pedre-
ra.
A l’assemblea també van assistir
els presidents i els gerents dels
diferents gremis del sector miner
català, així com el president de
l’Associació Provincial d’Àrids i
Formigons de Lleida, Sebastià
Espinet, alguns membres de la
seva junta i alguns agremiats de
la província de Tarragona.
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L’Assemblea anual del Gremi va comptar amb una gran participació, amb la presència d’unes 50 empreses

Per primer cop, el
Gremi d’Àrids intervé

en el redactat de 
normatives que afecten

el sector extractiu

Joan Franquesa dóna la benvinguda al conseller Francesc Homs

Consolidar la 
unificació dels gremis
territorials i potenciar
les empreses, objectius

per al 2002
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Junta Directiva 12/2001
ASSISTÈNCIA

Sr. Joan Franquesa  . . . . .(Jaime Franquesa, SA)

Sr. Antoni Garrigosa . . . .(Àrids Garrigosa, SA)

Sr. Joan Solanas  . . . . . . .(Monsolven, SA i Montgavi, SA)

Sr. Joaquim Roca  . . . . . .(Canteras San Andrés, SA)

Sr. Joan-Manuel Foj . . . . .(Canteras Foj, SA)

Sr. Carles Grau . . . . . . . .(Puigfel, SA i Sefel, SA)

Sr. Pere Torras  . . . . . . . .(Mubermu, S.A.)

Sr. Xavier Riba  . . . . . . . .(Promsa)

Sr. Higini Alfageme . . . . .(Bercontres, SA)

Sr. Quim Roca  . . . . . . . .(Àrids Germans Curanta, SA)

Sr. Jordi Torra . . . . . . . . .(Àrids Guixeras, SL)

TEMES

1. Lectura i aprovació de
l’acta anterior

2. Valoració de l’Assemblea
General del Gremi

3. Conveni amb el Gremi
de Lleida 

4. Convocatòria Assemblea
General de Girona

5. Aplicació del R.D.
107/95

6. Estat de comptes del
Gremi

7. Temes diversos

Antecedents

Tot i que necessàries, les activitats
mineres de superfície produeixen
uns impactes mediambientals que
comporten una degradació apre-

ciable del nostre entorn.
Com ja és conegut des de fa
temps, la correcta planificació de
l'activitat extractiva des dels pri-
mers moments, la previsió dels
impactes, la protecció dels ecosis-

temes afectats durant els treballs
d'explotació i l'aplicació de tècni-
ques ambientals acurades fan
possible la correcta integració de
l'espai restaurat en el seu entorn
i la seva total recuperació ambien-

tal.
Aquestes actuacions que són,
com ja coneix el sector, possibles
tècnicament i econòmica i des de
fa quasi vint anys són obligatòries
legalment a Catalunya.
Cal tenir present que la indústria
extractiva i productora d'àrids es
desenvolupa, a diferència de la
resta d'indústries no mineres, al
bell mig dels espais naturals i no
en polígons industrials, la qual
cosa fa que els impactes previstos
hagin d'ésser evitats en el procés
de projecte, corregits o minvats
durant l'explotació i eliminats
definitivament en finalitzar l'acti-
vitat.
En aquest sentit, per tal de con-
trarestar aquests efectes negatius
sobre el medi, cada activitat
extractiva ha de comptar, basant-
se en l'estudi d'impactes que pro-
duirà al medi, amb el preceptiu
Programa de restauració que
recull no solament les accions

La protecció ambiental en
l’extracció d’àrids a Catalunya

El programa de restauració: una eina eficaç

Aspecte de l’àrea afectada d’una explotació de sorres a Foixà l’any 1984 

(continua a la pàg. 4)
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restauradores a aplicar sobre les
àrees afectades un cop finalitzats
els treballs d'aprofitament, sinó
també les mesures correctores i
protectores a implementar durant
la vida de l'activitat dirigides a
minvar o reduir els impactes, tant
directes com indirectes, provocats
a l'ecosistema on s'insereixen,
amb la finalitat conjunta d'acon-
seguir que la zona afectada per
l'explotació quedi ben integrada
en el conjunt natural que l'envol-
ta.
La normativa restauradora vigent
a Catalunya va ser pionera en allò
que fa referència a la protecció
del medi, i tot i que evidentment
és perfeccionable (de fet està en
estudi una major imbricació amb

l'actual normativa comunitària
sobre declaració d'impactes), val a
dir que el caire de globalitat que
la informa i la decidida i conti-
nuada dedicació dels agents
socials implicats n’han fet una
eina útil que proporciona resul-
tats satisfactoris.
Aquestes accions que des de
1983 s'apliquen a totes les activi-
tats extractives a cel obert com-
porten la gradual i contínua recu-
peració dels espais afectats per les
extraccions d'àrids tot integrant-
les al seu entorn. Es dóna així
compliment a allò que disposa la
Llei 12/1981 de 24 de desembre i
el Decret 343/1983 de 15 de juliol
que la desenvolupa, que són d'a-

plicació a Catalunya.
D'acord amb això, per tal de con-
trarestar els impactes i efectes
negatius sobre el medi, el progra-
ma de restauració de cada activi-
tat minera recull no solament les
accions a aplicar sobre les àrees
concretes d'extracció, sinó també
sobre totes aquelles què directa-
ment o indirecta es troben afec-
tades pels diferents treballs que
paral·lelament genera l'activitat
extractiva, com ara les plantes de
tractament, basses de decantació,
accessos, places de maniobra,
zones d'emmagatzematge del
recurs explotat, romanents de
materials de rebuig, etc. En un

mot, tots els terrenys compresos
en l'anomenada "àrea d'afecció",
normalment superior a l'exclusiva
d'explotació i que emmarca l'espai
total a restaurar.
La protecció del medi és sinònim
de defensa de la qualitat de vida i
en aquest sentit la normativa res-
tauradora ha col·laborat molt
positivament en el canvi de men-
talitat de la societat civil que el
sector miner, representat pels
diferents gremis i associacions, va
assumir des del començament
contribuint també a la dignifica-
ció i normalització de totes les
activitats extractives.
L'aparició, doncs, entre 1981 i 1983

de la normativa específica res-
tauradora de les activitats extrac-
tives a Catalunya, primera i pio-
nera en tot l'estat, assegura la
total restauració dels terrenys
afectats en finalitzar-se els treballs
un cop avaluats els impactes pre-
visibles i les diferents alternatives
de com dur a terme l'activitat.

La restauració integrada

Amb la total acceptació i
assumpció per part del sector
miner de l'esperit clarament pro-
teccionista i respectuós amb el
medi de la norma legal restaura-
dora i tot recollint experiències
derivades de la gestió continuada
de les restauracions fetes i del sis-
tema de mineria de transferència,
es comença a introduir l'any 1988
el concepte de "restauració inte-
grada" (equivalent a explota-
ció/restauració conjunta) com a
eina fonamental de la recuperació
dels terrenys afectats.
Tot i que aquest concepte és
ampli i obert, pondera en cada
cas les característiques de cada
activitat extractiva i, encara que
de forma simbòlica però repre-
sentativa en certs casos, sempre
es pot aplicar. L'aplicació d'aquest
sistema d'explotació/restauració
fa que en la majoria de les activi-
tats es produeixi una reducció en
els costos globals de l'activitat
minera i en els temps totals de
recuperació ambiental.
Ja al 1987 s'havien publicat les
"Recomanacions tècniques per a
la restauració i condicionament
dels espais afectats per activitats
extractives" (Departament de
Política Territorial i Obres Públi-
ques) com a eina didàctica i
pràctica que recollia els principals
aspectes a considerar en la pro-

La restauració s’inicia amb la plantació de d’espècies arbòries (1988) La zona queda totalment restaurada un cop hi ha crescut la vegetació (1993)

La pedrera es restaurada amb terres netes i material de rebuig (1994)

Impacte visual important en aquesta pedrera a Sitges (maig 1989-desembre 1990)

La normativa 
restauradora vigent a

Catalunya va ser 
pionera respecte a la
protecció del medi

(ve de la pàg. 3)
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tecció i restauració del medi
malmès obligatòriament per la
mineria de superfície.
És clar, doncs, que l'Administra-
ció ambiental utilitza des de sem-
pre dues estratègies paral·leles:
d'una banda establint la normati-
va sobre aspectes que es referei-
xen a la compatibilitat entre les
extraccions de recursos naturals i
la protecció del medi que encara
continua; i d'altra, també perma-
nent desenvolupant línies de tre-
ball, estudi o investigació amb la

finalitat d'integrar diferents pro-
blemàtiques ambientals com ara
l'aprofitament i reciclatge de dife-
rents subproductes provinents
d'altres activitats industrials, la
utilització de fangs de depurado-
res com a creadors de substrats
edàfics, etc., en la restauració dels
espais afectats per les extraccions.
Els programes de  restauració són
a partir d'aquella data un veritable
exercici d'inventiva i coordinació
on s'han d'unir els esforços de
l'Administració, els agents socials
i tècnics afectats i els ens univer-
sitaris investigadors que d'aques-
ta manera s'impliquen positiva-
ment aportant solucions pràcti-
ques basades en llurs experiències
respectives i que tant bons resul-
tats està aportant.
D'acord amb això, s'han anat pro-
duint canvis en els sistemes d'ex-
plotació i en la tecnologia minera
emprada que faciliten la restaura-
ció integrada, així com execu-
cions de restauracions no defini-

tives per tal d'evitar impactes
temporals innecessaris, aplica-
cions de tècniques de voladura o
extracció especials, reaprofita-
ment dels materials de rebuig,
aprofitament de materials i sub-
productes aliens degudament
autoritzats, etc.
D'altra banda, els estudis comen-
çats al 1988 sobre parcel·les de
prova per tal de crear substrats
edàfics artificials per a la implan-
tació de la vida vegetal sobre su-
perfícies ermes o denudades  van

permetre, després de moltes
experiències l'edició del Manual
de restauració d'activitats extrac-
tives amb fangs de depuradora"
(1996), on es donen les pautes per
a una bona utilització dels estèrils
de les explotacions amb els fangs
de depuradores urbanes tot d’a-
cord amb la Directriu CEE
86/278 i el Reial Decret
1310/1990.
L'aplicació del GIS, pionera en el
cas de les activitats extractives als

aspectes ambientals, va permetre
la introducció de totes i cadascu-
na de les àrees i dades associades
amb expressió del seu estat de
restauració, la qual cosa facilita la
consulta no tant sols als futurs

sol·licitants d'activitats noves, sinó
als interessats a conèixer on po-
den obtenir els materials per a les
obres en curs. (Sistema d'informa-
ció ambiental de Catalunya,
SIAC). Aquesta informació es
troba en la pàgina web del Depar-
tament de Medi Ambient.
(www.gencat.es/mediamb) i es va
actualitzant periòdicament oferint
informació molt completa sobre
les bases de dades ambientals de
Catalunya.
La relació amb el col·lectius rela-

cionats amb l'activitat extractiva
s'ha mantingut molt estretament
en conferències, xerrades, classes
en escoles d'enginyeria, mossos
d'esquadra, agents rurals, etc. per
tal de mantenir vigents, i millorar
si cal els valors i criteris que per-
meten la continuïtat d'aquest sec-
tor productiu respectuós amb el
medi.

Situació actual

Són molts els programes de res-
tauració d'abast molt diferents
duts a terme i, encara que no tots
amb el mateix grau d'èxit, fruit de
factors i circumstàncies de varia-
da índole. És evident que l'eina
protectora del medi que assegura
la seva restauració compleix, llevat
de casos aïllats, la seva tasca i amb
les limitacions lògiques de qualse-
vol procediment administratiu
permet un marc de desenvolupa-
ment molt dinàmic havent-se in-
format més de 2.800 programes

de restauració corresponents no
tan sols a noves activitats mineres
de les diferents seccions de la Llei
de Mines, sinó a les moltíssimes
ampliacions de les ja existents i
als aprofitaments d'àrids en la
zona de domini públic hidràulic.
L'esforç de l'Administració am-
biental en suport al sector
extractiu i sempre dins de la nor-
mativa restauradora vigent és fa
palesa durant tot el procés admi-
nistratiu.
La gradual implantació del frac-
cionament de les fiances tant per
fases de l'explotació/restauració,
com pels conceptes de "rebli-
ment" i "restauració superficial",
l'escurçament dels terminis de
garantia en els casos que permet
la normativa, etc. demostren la
sensibilitat de l'Administració
ambiental en front dels proble-
mes del sector per tal de facilitar
el compliment de les obligacions
restauradores sempre dins del
quadre legal que l'emmarca.
L'aplicació gradual de la nova
normativa de la Intervenció Inte-
gral de l'Administració Ambiental
Llei 3/1998 de 27 de febrer que
afecta les activitats extractives
s'està duent a terme d'una mane-
ra coordinada amb la Llei 12/1981,
tot i que l'aplicació obligatòria
del nou procediment d'avaluació
d'impacte (Llei 6/2001 de 8 de
maig de modificació del Real
decret legislatiu 1302/1986, de
evaluación de impacto ambiental),
obliga a fer la preceptiva exposi-
ció pública que es pretén sigui la
mateixa en tots dos procedi-
ments cercant una major simplici-
tat de tramitació.
El sector miner i, en concret, el
d'extracció d'àrids ha assumit to-
talment els requeriments ambien-
tals i els ha incorporat dins del
procés industrial, i ha d'encarar el
segle XXI amb el màxim de rigor
ambiental.

Barcelona, setembre de 2001.

La creixent vegetació inicia la integració de l’àrea en restauració dins el seu entorn (1997)

Esteve Serra, 
cap de la
Secció de
Restauració
d’Activitats
Extractives 

S'han anat produint
canvis en els sistemes

d’explotació que 
faciliten la restauració

integrada
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CANTERAS ANOIA va ser
constituïda per Joan Mes-
tres el 1985. Aquesta

empresa forma part del Grup
Trumes, que es dedica principal-
ment a la fabricació de naus
industrials de prefabricats de for-
migó.
Actualment disposa de dues
explotacions de pedra calcària
situades als termes municipals de
Montmaneu i Veciana. La planta

de trituració i de classificació d’à-
rids i les oficines estan situades a
la Panadella, a la comarca de l’A-
noia.
L’empresa té una plantilla de 12
treballadors i disposa de
maquinària pròpia per a l’extrac-
ció i l’alimentació de la planta de
classificació.
L’activitat principal de l’empresa
és la roca ornamental, que es
classifica, talla, paletitza i comer-

cialitza principalment a la Penín-
sula, a les Illes Balears i a les Illes
Canàries. També exporta a França
i, actualment, es troba amb nego-
ciacions amb altres països de la
Unió Europea, com ara Alema-
nya, i d’altres com Austràlia i el
Japó.
La pedra calcària no s’utilitza per
a roca ornamental, sinó que es
tritura i es classifica a la planta de
tractament i és utilitzada per sub-
ministrar empreses de construc-
ció, prefabricats de formigó i a
les plantes de formigó més
importants de la zona com Prom-
sa, situades a Igualada i a la Pana-
della.
Aquesta empresa també submi-
nistra àrids per a la realització de
l’autovia de Cervera a Igualada
des dels seus inicis, ara fa més de
dos anys.
La producció anual de roca orna-
mental gira entorn dels 75.000
m2 de llosa i maçoneria, mentre
que la producció anual d’àrids
arriba a les 300.000 tones.
Cal destacar que els materials de
CANTERAS ANOIA estan

inclosos en el registre de mate-
rials de l’Institut de Tecnologia de
la Construcció de Catalunya
(ITEC).
Per últim, no hem d’oblidar que
les explotacions es porten a
terme amb el sistema de restau-
ració integrada, amb el qual es
recupera l’entorn natural que hi
havia abans de l’explotació de
manera que no hi distingiríem les
zones restaurades de les naturals.
En molts casos, fins i tot, es
millora l’ecosistema que hi havia
abans d’iniciar els treballs extrac-
tius.

CANTERAS ANOIA treballa i
comercialitza roca ornamental i àrids

L’empresa distribueix roca ornamental a diferents punts d’Espanya, exporta a
diferents països europeus i ara manté contactes amb empreses d’Austràlia i Àsia

Ctra. Carbasí, km. 1
08717 La Panadella

Tel. i fax. 93 744 60 66
www.canteras-anoia.com

cananoia@canteras-anoia.com

La planta d’extracció d’àrids està situada a la Panadella, a la comarca de l’Anoia

Imatge d’una pedrera restaurada un cop finalitzats els treballs d’extracció 
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EL DIARI DE SANT CUGAT• 15/11/2001
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LA MAÑANA • 14/11/2001 REGIÓ 7 • 15/11/2001

LA VANGUARDIA • 15/9/2001

EL PERIODICO • 10/11/2001 LA MARXA • 16/11/2001
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EL 9 NOU • 16/11/2001 EXPANSION • 29/10/2001
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Entrevista

Desembre 2001 OPINIÓGREMI D’ÀRIDS
de Catalunya

- En primer lloc, podria resumir-
nos la seva experiència anterior
en dins el món de la mineria?
- Vaig entrar en contacte amb el
món de la mineria ara farà 4 anys,
quan vaig assumir la gerència de
l’Associació Catalana de la Pedra
Natural. No vaig trigar gaires
mesos a descobrir que l’activitat
minera, i el món de la pedra en
particular, enganxa. No ho sé, pot
ser perquè és un sector molt
arrelat al país, on et trobes gen
d’empresa familiar que estimen el
que fan.

- Quines considera que són les
principals problemàtiques del
sector?
- El principal problema del sector
és el desconeixement popular de
la necessitat de l’extracció de
matèria primera com a garantia
del progrés d’una societat i l’errò-
nia projecció pública de les nos-
tres activitats. Aquesta mancança
de base fa que no s’entengui per
què han d’existir pedreres i que
l’Administració implementi políti-
ques restrictives pensant poc en
les necessitats reals. Per això, és
important que el sector tingui
una estratègia de comunicació
correcta davant la societat i cal
evitar la dicotomia pedrera-pro-
blema mediambiental, sobretot en
la situació actual, en què tothom
fa restauració integrada, i som el
sector econòmic que més refores-
ta a Catalunya.
D’altra banda, el sector té un pro-
blema greu de disponibilitat de
recursos minerals. Millor dit, el
recurs existeix, és infinit, però si
se segueix l’actual política restric-
tiva en els permisos de noves
extraccions, ens podem troba que

d’aquí pocs anys la demanda de
material superi molt a l’oferta d’à-
rid. La gent ha de ser conscient
que per fer carreteres, aeroports i
edificis fan falta àrids, i tothom
vol més carreteres, aeroports i
edificis, per als quals cal extreure
el material d’algun lloc, i el que no
és viable és portar-lo de fora.

- Què pot fer el Gremi per millo-
rar aquesta situació?
- El Gremi ha de conscienciar a la
societat d’aquest problema. Els
dirigents polítics han de planificar
el creixement econòmic del país
amb dades reals. Quan un ajunta-
ment decideix fer un carrer i uti-
litzar àrids en la seva urbanització,
no pot estar al mateix temps
prohibint les activitats extractives
al municipi. Què passaria si tots
els ajuntaments de Catalunya fes-
sin el mateix? Doncs que no es
podrien fer carrers. Algú li ha
d’explicar a l’alcalde que, de bona
fe o per desconeixement, està
prohibint les extraccions.
El Gremi, com a representant del
sector, ha d’explicar a la societat
que l’impacte visual de les
pedreres és temporal, en pocs
anys la muntanya o el camp tor-
narà a ser la mateixa o el mateix
i, segurament, amb millor vegeta-
ció que abans. ¿Què és més agres-
siu per al medi, els talussos que
actualment s’estan autoritzant en
algunes carreteres on és impossi-

ble que per la inclinació hi puguin
arrelar els arbres, o una pedrera
que malgrat modificar la morfolo-
gia deixarà en pocs anys el
terreny restaurat amb la vegetació
autòctona?

- Quins són, com a gerent, els
seus objectius a curt i llarg ter-
mini?
- Com a gerent de Gremi, tinc el
mandat d’executar els objectius
aprovats per l’Assemblea General,
que bàsicament en resumeixen la
unificació dels actuals gremis
territorials, la potenciació de les
empreses del sector, la millora de
la imatge de les nostres activitats
davant la societat, la incentivació
de la internacionalització de les
empreses catalanes del sector i el
treball conjunt amb la resta de
gremis miners catalans. I m’agra-
daria subratllar la importància
estratègica d’aquest últim punt, ja
que segons el meu parer és la
manera més efectiva de garantir el
futur del sector miner català.

- Quin tipus de relació creu que
cal establir amb altres gremis i
amb l’Administració?
- Tal com us estava comentant, el
Gremi ha de catalitzar el treball
conjunt de les empreses dels dife-
rents subsectors miners. Durant el
2002, hauria de ser un objectiu
comú la creació d’una federació
catalana de la mineria que defensi
els interessos d’aquest sector
econòmic en global. Un bon
exemple és el fet que conjunta-
ment hem aconseguit introduir
esmenes a la nova Llei catalana
d’urbanisme que, en aquests
moments, s’està tramitant al Parla-
ment de Catalunya.

En referència amb les relacions
amb l’Administració, el tarannà
del Gremi sempre ha estat el de
crear un marc de diàleg que per-
meti trobar solucions als proble-
mes. Cal saludar amb optimisme
fets com l’esforç fet per la Gene-
ralitat per buscar una solució als
problemes fiscals de les empreses
mineres catalanes, o la recent cre-
ació de la Mesa de Seguretat
Minera. Però queda molt camí per
fer.
El Gremi ha d’aconseguir fer
entendre a l’Administració que
cal una planificació estratègica de
les activitats extractives que impli-
qui tots els actors afectats: els
departaments d’Indústria, de
Medi Ambient, de Política Territo-
rial i les empreses del sector,
representades pels gremis. I aques-
ta planificació s’ha de fer des d’un
punt vista de necessitats globals
del país. En aquests moments,
cada català consumeix 20 quilos
d’àrid cada dia i, si es confirma la
tendència de recuperació de la
inversió pública a Catalunya,
aquesta xifra tendirà a créixer. Per
tant, caldrà estudiar amb molta
cura d’on ha sortir aquest mate-
rial, que per les seves característi-
ques no es pot importar, si no
volem frenar la creació d’aquestes
infraestructures tan necessàries
per al nostre el creixement
econòmic.

- Per últim, com afronta aquesta
nova etapa professional?
- La veritat és que per a mi és un
honor assumir la gerència d’una
entitat històrica com el Gremi
d’Àrids, i un gran repte professio-
nal. Intentaré posar el meu gra de
sorra per tal que el sector miner
català no deixi de tenir la
importància econòmica que es
mereix per la contribució que des
del punt de vista històric ha tin-
gut en el progrés econòmic de
Catalunya.

“El Gremi ha de conscienciar a la so-
cietat que l’àrid és garantia de progrés”

Jaume Puig és un professional amb una àmplia
experiència dins el sector extractiu i coneixedor del món
associatiu i gremial ja que durant cinc anys ha exercit
com a gerent de l’Associació Catalana de la Pedra
Natural. Des del passat mes de novembre Jaume Puig és
el nou gerent del Gremi d’Àrids de Catalunya.

És important que el
sector tingui una

estratègia de
comunicació correcta
davant la societat
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Els dirigents polítics
han de planificar

el creixement
econòmic del país
amb dades reals


